
 

Protokół nr 24/2017 

posiedzenia Komisji Zdrowia, Rodziny i Pomocy Społecznej Rady Miejskiej 

Inowrocławia, odbytego w dniu 13 marca  2017 r.  

w Urzędzie Miasta Inowrocławia   

................................................................................................................................ 

 

Przebieg obrad: 

Pani Anna Trojanowska -  Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Pomocy 

Społecznej Rady Miejskiej Inowrocławia o godz. 900 otworzyła Komisję  

i  po powitaniu  członków Komisji oraz zaproszonych gości stwierdziła,  

że zgodnie z listą obecności, w Komisji  uczestniczy 4 radnych, co stanowi 

kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych decyzji. 

 

Listy obecności radnych oraz zaproszonych gości stanowią załączniki nr 1 i 2  

do protokółu. 
 

Porządek obrad: 

1. Sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny za 2016 r.  

oraz przedstawienie potrzeb związanych z realizacją zadań w 2017 r. 

2. Sprawy wymagające opinii Komisji. 

3. Sprawy bieżące. 
 

Do porządku obrad nie wniesiono żadnych uwag (za - 4), przystąpiono zatem  

do jego realizacji.  
 

Ad.1. Sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny za 2016 r.  

oraz przedstawienie potrzeb związanych z realizacją zadań w 2017 r. 

 

Grzegorz Gąsiorek – Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Promocji 

Zdrowia: 

Pan Naczelnik przedstawił projekt uchwały  w sprawie przyjęcia sprawozdania  

z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny w 2016 r. wraz z wykazem 

potrzeb na 2017 r. Projekt uchwały stanowi  załącznik nr 3 do protokółu. 

Zgodnie  z art. 179 ust. 1  ustawy z dnia 9 czerwca 2001 r.  o wspieraniu rodziny 

i systemie pieczy zastępczej w terminie do 31 marca każdego roku wójt składa 

radzie gminy roczne sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania 

rodziny oraz przedstawia potrzeby związane z realizacją zadań. Ww. potrzeby 

stanowią w myśl art. 179 ust. 2 ustawy, podstawę do uchwalenia przez radę 

gminy gminnych programów wspierania rodziny. W uchwale przedstawiono 

sprawozdanie Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Inowrocławiu  

z realizacji zadań w zakresie wspierania rodziny za ubiegły rok. 
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Określono także potrzeby w zakresie wspierania rodziny na 2017 r., które 

pozwolą realizatorowi tego zadania - Miejskiemu Ośrodkowi Pomocy 

Społecznej w Inowrocławiu, na pełną jego realizację. 

 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Pani Dyrektor przedstawiła działania   Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej 

związane z realizacją zadań z zakresu wspierania rodziny w 2016 r. oraz 

wskazała na potrzeby w 2017 r. „Wspieranie rodziny w pełnieniu przez nią 

funkcji społecznych obejmuje zarówno działania profilaktyczne, mające 

zapobiegać nawarstwianiu się problemów wywołujących sytuacje kryzysowe, 

jak i tworzące możliwości do ich pokonania. Najczęściej występujące przyczyny 

dysfunkcji życia rodzinnego to: brak umiejętności i organizacji życia rodzinnego 

oraz uczestniczenia w życiu społecznym, uzależnienia, w tym od alkoholu, które 

zaburzają relacje w rodzinie bezrobocie będące powodem niedostatku 

materialnego, długotrwałe choroby członków rodziny lub ich 

niepełnosprawność, konflikt w rodzinie, rozbicie rodziny, przemoc domowa. 

Wspieranie rodziny musi uwzględniać potrzeby poszczególnych jej członków 

przy równoczesnym traktowaniu jej, jako integralnej całości. Rodziny, określane 

często jako niezaradne życiowo i dysfunkcyjne, które nie radzą sobie  

z problemami dnia codziennego mogą korzystać z pomocy materialnej  

i niematerialnej, w tym z konsultacji, poradnictwa specjalistycznego, terapii 

rodzinnej i mediacji, usług dla rodzin z dziećmi, pomocy prawnej. Pomocą służą 

terenowi pracownicy socjalni, pracownicy socjalni Zespołu ds. Rodziny  

i Interwencji Socjalnych, asystenci rodziny oraz placówki wsparcia dziennego. 

Praca z rodziną dysfunkcjonalną, która nie radzi sobie szczególnie z opieką  

i wychowywaniem dzieci jest długotrwała i wielopłaszczyznowa. 

Praca  asystenta  rodziny  ma na  celu pomoc w przezwyciężaniu trudnej sytuacji 

rodzinnej, poprzez realizację zadań wyznaczonych członkom rodziny, ujętych 

we wspólnie stworzonym planie pracy, poprzedzonym wcześniejszą oceną 

sytuacji rodziny”.   

 

Anna Trojanowska: 

Otwieram dyskusję nad przedstawionym sprawozdaniem.  

Zapytam, jako pierwsza, czy liczba asystentów rodziny jest wystarczająca i jak 

realizowany jest w Inowrocławiu Program „500+”? 

 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Liczba asystentów rodziny wzrosła  o 1 osobę. Asystenci rodziny pozwalają na 

lepszy wgląd w sytuację danej rodziny. Aby móc prawidłowo realizować   

to zadanie, w potrzebach  w zakresie wspierania rodziny na 2017 r. 

wnioskujemy o utworzenie jeszcze jednego etatu asystenta rodziny.  Obecnie 

Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej  zatrudnia 6 asystentów. Jeżeli chodzi  

o  Program „500+”, był on trudny do realizacji, a to dlatego, że wielokrotnie 

musieliśmy  się zwracać  do  ministerstwa o wyjaśnienia. Na niektóre pytania do  
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dziś nie dostaliśmy odpowiedzi. W 2017 r. potrzebne będą większe środki 

finansowe, bo  będą 4, a nie 3 kwartały. Bez wątpienia „500+” poprawiło 

sytuację materialną wielu osób, mimo to dalej są oczekiwania, ale wyrażane są 

w bardziej kulturalny sposób. Poprawił się wygląd dziecka w szkole, chodzi mi 

tutaj o ubiór, natomiast niepokoi  fakt, że spadła liczba dzieci jedzących obiady 

w szkołach. Musimy to przeanalizować, czy jest to przyczyna szkoły, czy 

rodzica. Na pewno przyjrzymy się bliżej tej sytuacji. My byśmy chcieli, aby  

jeden ciepły posiłek był w szkole dostępny dla każdego ucznia, ale to już nie 

zależy od nas.  
 

Andrzej Kieraj: 

Na str. 3 sprawozdania mamy taki zapis „Rodziny, określane często jako 

niezaradne życiowo i dysfunkcyjne, które nie radzą sobie z problemami dnia 

codziennego mogą korzystać z pomocy materialnej i niematerialnej (…). Czy 

mam rozumieć, że o na wsparcie rodziny mogą liczyć tylko rodziny ubogie  

i dysfunkcyjne? Str. 5 – w tabeli nr 3 mamy podane szczegółowe wykonanie 

świadczeń społecznych (zadania własne gminy), jakie zostały udzielone 

rodzinom i osobom samotnym w 2016 r. W poz. nr 2 mamy zapis „Posiłki  

w schronisku – liczba świadczeń: 18 076”. Czy osoby z Miasta Inowrocławia 

też z tych posiłków mogły korzystać? 
 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Z posiłków korzystały tylko osoby ze  Schroniska Towarzystwa Pomocy im. 

Św. Brata Alberta oraz Schroniska dla Kobiet oraz Kobiet z Dziećmi. 

Chciałabym dodać, że w tej tabeli nie są ujęte wszystkie sytuacje  związane  

z osobami bezdomnymi, bo są tacy, co mają renty lub emerytury i wtedy jedno 

ze świadczeń opłacają sami, a nawet w 2016 r. jedna z tych osób bezdomnych  

za wszystko płaciła sama i nie jest w tej tabeli wykazana. Problemy  

z bezdomnymi były, są i będą, jednak u nas nie jest najgorzej. Wszyscy staramy 

się im pomagać, ale są oni bardzo odporni na argumentację, na zmianę stylu 

życia.  Przymus picia jest bardzo silny.  Dobrze, że Schronisko ma ogrzewalnię, 

w której osoby bezdomne będące pod wpływem alkoholu mogą przenocować  

i czegoś ciepłego się napić.  
 

Andrzej Kieraj: 

Str. 5 poz. 8 (tabela) „Zasiłki na remont mieszkania – 3.465 zł, liczba świadczeń 

– 26”. Jak za 140 zł można zrobić remont mieszkania? Chyba, że chodzi tutaj  

o zakup drobnych materiałów? 

 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Tak, dokładnie o to chodzi. 
 

Andrzej Kieraj: 

Str. 5 poz. 16 „Kolacje w szkole – 200 zł, liczba świadczeń – 1”. Tylko 1 osoba 

z tego skorzystała? 
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Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

„Kolacje w szkole” – dotyczy to tylko 1 ucznia w Zespole Placówek w Dziarnie.  

My w tej jednej sytuacji dopłacamy. Jest to dziecko uczęszczające do 

gimnazjum. Rodzina nie jest na tyle wydolna i nie stać jej na utrzymanie  

i wyżywienie dziecka. To nie jest rodzina jakaś zdemoralizowana, to zwykła 

rodzina, tylko biedniejsza.  
 

Andrzej Kieraj: 

Str. 5 poz. 17 „Koszt kolonii - 200 zł,  liczba świadczeń – 1”. Jakie kolonie 

kosztują 200 zł? 
 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Tylko tyle ta dana rodzina potrzebowała, aby dopłacić do pełnej kwoty.  

To dziecko było trochę zaniedbane i w ten właśnie sposób pomogliśmy. 
 

Andrzej Kieraj: 

Str. 7 – „Śniadania w szkołach: w okresie sprawozdawczym śniadania  

ze środków budżetu miasta spożywało 398 dzieci. Wydatkowano na ten cel  

113 318,80 zł. Koszt 1 śniadania wynosił od 2 do 2,50 zł w szkołach 

podstawowych i w gimnazjach”. Z tych śniadań skorzystało aż 398 dzieci. Jest 

to liczba wysoka i świadczy o obszarze biedy, jaka jest w naszym Mieście. 

Str. 10 – Piecza zastępcza nad dziećmi. W podanej tabeli porównałem koszt 

utrzymania dzieci w Ośrodku Wspierania Dziecka i Rodziny (388 615,25)  

z utrzymaniem dziecka w rodzinie zastępczej (155 138,91). Skąd takie 

dysproporcje się biorą? 
 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Śniadania w szkołach – liczba dzieci korzystających ze śniadań jest wyższa, 

natomiast spadek obserwowaliśmy w okresie wrzesień-grudzień., ale nie jest to 

dla nas sytuacja alarmująca. Odnośnie porównania kosztów  utrzymania dzieci 

w Ośrodku Wspierania Dziecka i Rodziny (388 615,25) z utrzymaniem dziecka 

w rodzinie zastępczej (155 138,91), w tych sprawach są jasno ustalone zasady  

i reguły. O tym, gdzie dziecko zostaje, decyduje sąd. Najtaniej jest  w rodzinie 

zastępczej, a najdrożej w placówce opiekuńczej. Stawka jest podawana  

w dzienniku wojewody. 
 

Andrzej Kieraj: 

W tej informacji nie ma, co uczyniono, by pomóc rodzinom nieporadnym, czy 

dysfunkcyjnym,  jest tylko podane, co zrobiły poszczególne Wydziały Urzędu 

Miasta, czy instytucje, jak np. KCK, OSiR, czy Biblioteka Miejska.  Powinno 

być to przedstawione opisowo, co zrobiono, ile dzieci mogło z tych atrakcji 

skorzystać, bo nie wszystkie mogły skorzystać. Jest tylko opis, jakie imprezy się 

odbyły. 
 

Anna Mikołajczyk-Cabańska: 

Str. 11 – pomoc niematerialna. Czy były organizowane warsztaty dla rodziców? 
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Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Tak.  W Ośrodku działa Zespół ds. Rodziny i Interwencji Socjalnych, w skład 

którego wchodzą konsultanci: prawnik, psycholog, pedagog.  Warsztaty 

edukacyjne były organizowane  dla osób z problemem przemocy w rodzinie.  

 

Anna Mikołajczyk-Cabańska: 

Czy pracownicy socjalni aktywizują zawodowo osoby bezrobotne w rodzinach? 
 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Pracownik socjalny ma do realizacji inne zadania. MOPS nie jest powołany  

do aktywizacji zawodowej swoich podopiecznych. Oczywiście, jeżeli mamy 

informacje o możliwości podjęcia pracy, np. na okres prac sezonowych, to takie 

informacje przekazujemy. 
 

Grzegorz Gąsiorek – Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Promocji 

Zdrowia: 

Odpowiadając na pytanie p. radnego Kieraja wyjaśniam, że działania na rzecz 

dzieci, które potrzebują wsparcia są długofalowe.  Jeżeli chodzi o działania 

KCK, OSiR, czy Biblioteki Miejskiej, to  mam odmienne zdanie.  Ich ustawowe 

działania są bardzo dobrze realizowane, a są to działania integrujące 

mieszkańców Miasta. Każdego roku widzimy zwiększającą się liczbę całych 

rodzin uczestniczących  w festynach, czy imprezach sportowych.   
 

Anna Mikołajczyk-Cabańska: 

Str. 6 – wydatkowano 15 564 zł na zdarzenia losowe. Jakie to były zdarzenia?   

 

Jadwiga Kalinowska – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej: 

Są to zdarzenia powstałe w następstwie czynników zewnętrznych, nagłych. 

Kryterium dochodowe nie jest decydujące o możliwości udzielenia wsparcia  

z tego tytułu, ale rozmiar strat i ich wpływ na możliwość zapewnienia 

podstawowych potrzeb ludzkich. W 2016 r. przyznano pomoc w tej formie  

6 rodzinom, w łącznej wysokości 15 564 zł. W dwóch przypadkach był to pożar 

mieszkania. Mieszkańcy tych mieszkań mieli zapewnione zakwaterowanie  

i wyżywienie, a więc  daliśmy pieniądze na to co jest pilne i ważne dla tych 

ludzi na teraz.  

 

Andrzej Kieraj: 

Każdy ma swoje zdanie na temat działalności różnych instytucji.  Powiedziałem, 

że w tej informacji zabrakło mi konkretów, czyli ile dzieci mogło z tych atrakcji 

skorzystać, bo nie wszystkie dzieci mogły skorzystać z tego za darmo. Są 

rodziny wielodzietne, których nie stać, aby zapłacić za wypoczynek letni, czy 

zimowy. 
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Grzegorz Gąsiorek – Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Promocji 

Zdrowia: 

Sytuacja wielu rodzin poprawiła się poprzez wprowadzenie „500+” i teraz mogą 

już rodzice sfinansować lub współfinansować wyjazd swoich dzieci na 

wypoczynek letni, czy zimowy. 

 

Anna Trojanowska: 

Nie widzę więcej osób chętnych do zabrania głosu. 

Zamykam dyskusję. 

Przystępujemy do głosowania. 

 

 Kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem projekt uchwały  w sprawie 

przyjęcia sprawozdania z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny  

w 2016 r. wraz z wykazem potrzeb na 2017 r.? 

 

głosowanie:  za – 4,  przeciw – 0,  wstrzym. się – 0. 

 

Projekt uchwały uzyskał pozytywną opinię Komisji. 

 

Ad.2. Sprawy wymagające opinii Komisji. 

 

Anna Trojanowska: 

W materiałach na Komisję otrzymaliście państwo projekt uchwały zmieniający 

uchwałę w sprawie uchwalenia Programu Wspierania Rodziny na lata 2016-

2019. Proszę p. Grzegorza Gąsiorka  – Naczelnika Wydziału Spraw 

Społecznych i Promocji Zdrowia o przedstawienie projektu uchwały. 

 

Grzegorz Gąsiorek – Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Promocji 

Zdrowia: 

Pan Naczelnik przedstawił projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie 

uchwalenia Programu Wspierania Rodziny na lata 2016-2019. Projekt uchwały 

stanowi on załącznik nr 4 do protokółu. 

W uchwale  nr XXII/218/2016 Rady  Miejskiej Inowrocławia z dnia 26 września 

2016 r. omyłkowo wpisano, że Program Wspierania Rodziny uchwala się na lata 

2016-2019. Program, o którym mowa opracowany został na lata 2016-2018. 

W tej sytuacji wprowadza się następujące zmiany: 

1) tytuł uchwały otrzymuje brzmienie: 

„w sprawie uchwalenia Programu Wspierania Rodziny na lata 2016-2018”; 

2) § 1 uchwały otrzymuje brzmienie: 

„§ 1. Uchwala się Program Wspierania Rodziny na lata 2016-2018, stanowiący 

załącznik do uchwały”; 

3) w załączniku do uchwały: 

a) w tabeli zamieszczonej w pkt V w podpunkcie 5.5. w kolumnie „Termin 
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realizacji" powtarzające się wyrazy „2016-2019" zastępuje się wyrazami  

„2016-2018"; 

b) pkt VI załącznika do uchwały otrzymuje brzmienie: 

„VI. Źródła finansowania. 

Źródła finansowania Programu Wspierania Rodziny na lata 2016-2018 będą 

środki finansowe z budżetu Miasta oraz środki pozyskane z innych źródeł, jak 

również środki podmiotów uczestniczących w realizacji zadań”. 

 

Anna Trojanowska: 

W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  

Przystępujemy do głosowania. 

 

 Kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie uchwalenia Programu Wspierania Rodziny na lata 2016-

2019? 

 

głosowanie:  za – 4,  przeciw – 0,  wstrzym. się – 0. 

 

Projekt uchwały uzyskał pozytywną opinię Komisji. 

 

Anna Trojanowska: 

Innych spraw wymagających opinii Komisji nie było. 

 

Ad.3. Sprawy bieżące.  

 

Anna Trojanowska: 

Czy w sprawach bieżących są chętni do zabrania głosu? 

Nie widzę osób chętnych  do zabrania głosu. 

 

W  związku z wyczerpaniem porządku obrad, zamykam posiedzenie 

Komisji. Komisja trwała do godz. 1020. 

 

Przewodnicząca Komisji 

 

Anna Trojanowska 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Protokółowała 

D.Trojanowska 


